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Parkinsonforeningen Bornholm 
 

 
Generalforsamling fredag den 2. april 2022 kl.14.00, på Nyker Forsamlingshus. 

 
 
 
 

Referat 
 
Velkomst. 
Formand Grethe Grønnegaard bød de 26 fremmødte medlemmer velkommen til 
Parkinsonforeningens ordinære generalforsamling. 
En særlig velkomst til landsformand Rene´ la Cour Sell og organisationskonsulent og 
kommunikationsrådgiver Louise Hjerting Nielsen, som var gæster til generalforsamlingen. 
 
Punkt 1. Valg af dirigent. 
Grethe Grønnegaard foreslog, på bestyrelsens vegne, Bjarne Westerdahl som dirigent. 
Bjarne Westerdahl blev valgt med akklamation og konstaterede, at generalforsamlingen var 
indkaldt i overensstemmelse med vedtægterne og dermed lovlig indvarslet og 
beslutningsdygtig. 
 
Punkt 2. Formandens beretning 2022, 
samt beretning fra Pårørendegruppen. 
 
Grethe Grønnegaard aflagde beretning om Parkinsonforeningens møder og 
medlemsaktiviteter i kalenderåret: 1.01.2021 til 31.12.2021: 
 
Generalforsamlingen 2021 blev afholdt på Bolsterbjerg fredag den 11. juni kl.16.00. 
Der blev serveret kaffe, og en let middag.  
Dagens gæst var vores nye landsformand Rene` la Cour Sell. 
Der var mødt 38 medlemmer. 
 
Ved generalforsamlingen kom 2 nye medlemmer ind i bestyrelsen: 
Birgitte Sillehoved og Steen Fuglsang, -i stedet for Ilone Mortensen og Bent Krak, som 
stoppede efter 10 år. 
Vi havde én samlet generalforsamling i 2021, hvor beretningen indeholdt 2019 og 2020 på 
grund af Corona nedlukningerne. 
Vi lukkede jo helt ned 9. marts 2020 og åbnede først igen 11. juni 2021. 
 
Arrangementer i 2021: 
 
Lørdag den 11. september kl. 12.00 startede en dejlig bustur ved Aakirkeby-Hallerne. 
Turen kom i stand for midler fra DH-projektet: ”En hverdag med stærke fællesskaber”.  
30 medlemmer tog imod det gode tilbud. Der var dog plads til flere. 
Busserne kørte ud i naturen på midt-Bornholm og videre til en dejlig frokost på ”Den Lille 
Havfrue” i Snogebæk. 
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Derfra kørte vi langs kysten og endte i ”Brohuset” på Hammershus til eftermiddagskaffe og 
æblekage. 
Onsdag den 13. oktober kl. 14.00-16.00 var der Cafe’ møde i Kontakthuset i Aakirkeby, 
hvor projektsygeplejerske fra Bornholms Hospital, Mia Asping Kofoed, kom og fortalte om 
MINSP app, og minsundhedsplatform.dk  
-og hjalp dem, som havde lyst til at få appen installeret på deres telefon. 
11 medlemmer deltog. 
 
Lørdag den 6. november kl. 10.00-15.00 i Sagahuset, kunne vi endelig holde vores 
Parkinsonskole, som vi havde aflyst flere gange grundet problemer med Corona. 
Det blev en lærerig dag. 
19 deltagere holdt behørig afstand og alle følte sig trygge. 
Underviserne var: 
Advokat Pernille Munch -om fremtidsfuldmagt og testamente og stemmelærer fra 
kommunikationscenteret, Pia Cohn, -om tale-og stemmevanskeligheder. 
 
Året 2021 sluttede med julefrokost på Bolsterbjerg lørdag den 27. november kl.13.00. 
29 medlemmer deltog. 
Underholdningen til julefrokosten var aftalt med Pensionist koret, som skulle synge. 
Desværre var der afbud i sidste øjeblik, på grund af Corona smitte blandt korets medlemmer. 
 
Bornholms Kreds har 116 medlemmer pr. 31.12.2021.  
Det skifter lidt, da der som altid er en naturlig afgang og nye medlemmer kommer til. 
 
Vi har holdt 5 bestyrelsesmøder i 2021. 
 
Vi udsendte kun 2 Parkinson Expressen i 2021, maj og september, grundet mindre aktivitet. 
 
Vi har også holdt pårørende møder, som Ethly Bech har stået for og som hun vil berette om.  
 
Landsforeningen har holdt Temamøde 28.-29. august i Helsingør, med fremmøde fra 
kredsene og der deltog næstformand Jytte Lund fra Bornholms Kreds. 
Mødet i Hovedbestyrelsen den 13. november har Jytte Lund også deltaget i. 
Jytte Lund har blandt andet også påtaget sig en stor opgave som Parkinson erfaringsdeler 
på Bornholm. 
 
Der har været afholdt flere Zoom møder mellem Landsforeningen og kredsene i foråret 
2021. 
 
Ove Nielsen har, siden 2016, været en stor hjælp med opsætning og tryk af Parkinson 
Expressen. 
 
Efter 10 dejlige år i bestyrelsen og de 7 år som formand, vil jeg gerne sige tak, for denne 
gang. 
Ethly Bech som har været i bestyrelsen sammen med mig alle årene, stopper også i dag. 
 
Jeg er så glad for at der står nye parat til at videreføre foreningen. 
Grethe Grønnegaard. 
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Ethly Bech aflagde årsberetning fra pårørendegrupperne: 
 
Vores adfærd har ændret sig, efter 11. marts 2020, hvor Danmark blev lukket ned på gr. af 
Corona,  
-og når vi gør status over 2021, -så havde vi restriktioner indtil maj 2021, hvor vores 
Biblioteker var lukkede -og det fik indflydelse på vores pårørendegruppemøder.  
 
Erfaringen har vist at mere end 10 personer i en gruppe er ikke hensigtsmæssigt i forhold til 
den kvalitet som møderne bør indeholde. 
Derfor delte vi gruppen op i 2020, således at 8 personer havde møde på Rønne Bibliotek 
og 4 personer mødes privat på Østlandet. 
 
Vi havde kun 4 møder i 2021 i Rønne gruppen.  
Derudover havde vi 2 sociale arrangementer, hvor gruppen brugte tiden til hygge og 
livsbekræftende samvær. 
 
Der er ikke kommet nye deltager i 2021, men her efter nytår har der været interesse fra flere 
pårørende med ønske om at deltage i gruppen. 
 
Vi havde sidste møde på Rønne Bibliotek i marts og da der ikke er nogen i gruppen der 
ønsker at overtage opgaven som tovholder, -er gruppen lukket indtil der kommer en ny 
tovholder på banen. 
De nye personer som ønsker at være en del af en pårørendegruppe er orienteret om 
situationen. 
 
Så i 2021 har vi haft mulighed for at mødes 6 gange i hver gruppe.  
Dels på Biblioteket og dels privat.  
 
Formålet med møderne er som altid, at: 
Gi hinanden støtte og hjælp til at passe på sig selv og lære at leve med de livsvilkår, som 
det er at være pårørende. 
 
Jeg vil gerne give stafetten videre og sige tak for 10 spændende år i bestyrelsen 
 
og ønsker Bornholms Kreds held og lykke med foreningens aktiviteter fremover. 
 
Forsamlingen tog beretningerne til efterretning. 
 
Punkt 3. Årets regnskab for 2021, samt revisorsuppleants påtegning, til godkendelse  
 
Kasserer Palle Jensen gav en orientering om regnskabet for 2021. 
 
Resultatopgørelse 1. januar – 31. december 2021: 
Indtægter: 34.468  
Udgifter / årets omkostninger: 59.571  
Årets resultat: -25.103 
Status balancerede med egenkapital: 36.222 
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Regnskaberne blev enstemmigt godkendt. 
 
Punkt 4. Valg af formand. 

-Grethe Grønnegaard ønsker at stoppe som formand. 
 
Bestyrelsen foreslår: 
Jytte Lund som formand i et år. 
Jytte Lund blev valgt med akklamation. 
 
Punkt 5. Valg af medlemmer til bestyrelse: 

-På valg er: Ethly Bech (ønsker ikke genvalg) 
-På valg er: Mary Jensen (ønsker genvalg) 
-På valg er: Steen Fuglsang (ønsker genvalg) 
 

Bestyrelsen forslår: 
Genvalg af Mary Jensen. 
Genvalg af Steen Fuglsang.  

De foreslåede kandidater blev valgt med akklamation. 
 
Punkt 6. Valg af nye bestyrelsesmedlemmer. 
Bestyrelsen foreslår: 

Signe Kristensen. 
Michael Sørensen (var ikke til stede til generalforsamlingen) 

Begge kandidater blev valgt med akklamation. 
 
Punkt 7. Valg af suppleant: 

-På valg er: Signe Kristensen. 
Alice Østerbøg tilbød sit kandidatur og blev valgt. 
 

Punkt 8. Valg af revisor og revisorsuppleant. 
Bestyrelsen foreslår:  

Niels Olsen som revisor.  
Trine Due som revisorsuppleant. 

Niels Olsen og Trine Due blev valg med akklamation. 
 

Punkt 9. Indkomne sager. 

Ingen indkomne sager. 

Punkt 10. Eventuelt. 
Lukning af pårørendegruppen i Rønne blev drøftet. 
Der var ønsker fra medlemmerne om fortsat at have pårørendegrupper og grupper for 
Parkinsonramte, som har stor betydning for de parkinsonramte og deres pårørendes 
livsvilkår. 
 
Jytte Lund takkede Grethe Grønnegaard og Ethly Bech for deres store arbejde i bestyrelsen 
i 10 år. 
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Dirigenten takkede for god ro og orden og afsluttede generalforsamlingen. 
 
Forsamlingen fik serveret kaffe og lagkage og der blev sunget 2 sange fra 
Højskolesangbogen i forbindelse med generalforsamlingen. 
 
Efter generalforsamlingen: 
 
Louise Hjerting Nielsen orienterede om sit arbejde som organisationskonsulent og 
kommunikationsrådgiver på Landskontoret og hendes mulighed for at hjælpe Bornholms 
Kreds, hvis der var brug for hjælp indenfor hendes arbejdsområde. 
Orienterede om et spørgeskema som var udsendt til alle kredse for at få oplysninger om 
hvad der var brug for af hjælp i kredsene i forhold til den udvikling Parkinsonforeningen 
ønskede. 
Parkinsonforeningen har modtaget 390.000 kr. fra Socialstyrelsen til projektet: ”Lær at tackle 
hverdagen som Parkinsonpårørende” Et onlinekursus. Pengene skal bruges til 
pårørendekonsulenter mv. på handicapområdet. Mere viden kan hentes hos Lea Munk 
Staugaard i sekretariatet. 
 
Landsformand Rene la Cour Sell, var gæstetaler efter generalforsamlingen. 
 
Landsformanden fortalte om hans arbejde som formand, hvor han bl. a. havde været i 
”praktik” hos neurologer. 
Havde planer om at komme i ”praktik” hos Parkinsonsygeplejerskerne fordi, -det man 
primært er optaget af hos lægen, -er den medicin som er ordineret og hvordan den virker. 
I forbindelse med mødet med de Parkinsonramte sammen med en neurolog havde Rene` 
observeret at mange af de spørgsmål, som de Parkinsonramte og deres pårørende havde, 
blev videresendt til sygeplejerskerne. 
Formålet med disse observationer var at finde værktøjer/løsningsforslag til at afhjælpe de 
problemer og udfordringer som Parkinsons sygdom påfører både de ramte og deres 
pårørende. 
Orienterede om en ”Hvidbog”, som er under udarbejdelse. 
Denne bog indeholder viden om Parkinsons sygdom:  
Hvad er Parkinson? Hvor langt er man indenfor forskning af sygdommen og hvad er 
behandlingen i 2022, sygdomshistorier og meget mere. 
”Hvidbogen” forventes at blive udgivet i løbet af 2022.  
Orienterede om den økonomiske problemstilling på Rehabilitering Sano Skælskør. 
Budgettet til Sano bliver dækket af SATS puljer og 1. januar 2022 mangler der 12 Mill. til 
rehabilitering på Sano.  
Efter et møde med det politiske niveau, er der forventning om, -at departementet ”finder” 
pengene inden 1. januar 2022 og udgifterne fremadrettet til rehabilitering på Sano, kommer 
på Finansloven.  
Erfaringer fra Trafiksikkerhedsrådet, hvor samarbejdet med flere instanser gav fine 
resultater på sikkerhedsområdet i trafikken, vil Rene` forsøge at bruge i udviklingsarbejdet i 
Parkinsonforeningen. 
Der arbejdes med at få oprettet en Parkinsonalliance, hvor neurologer, FOA, 
talepædagoger, fysioterapeuter m.fl. skal arbejde sammen for at finde løsninger til at hjælpe 
de Parkinsonramte, deres pårørende og deres børn. Eks. vis oprettelse af en børnetelefon. 
 



8 
 

Parkinsonforeningens økonomi er god og derfor har det været muligt at øge antallet af 
ansatte på Landskontoret, med det formål at udvikle, til gavn og glæde for medlemmerne i 
foreningen. 
 

 Den 20. april er der International Parkinsondag. 
Hvor non-motoriske symptomer er på dagsorden. 

 

 Den 21. maj er der Unity Walk i København.  
 

 Den 5. september uddeles forskningslegater. 
  
Der arbejdes med Strategi 2021-2023, med bl.a. fokus på særlige målgrupper.  
 
Parkinsonforeningen har 1200 medlemmer og arbejder på at øge antallet af medlemmer. 
 
KL.15.30 kom biolog Dorte Bugge Jensen og fortalte om Naturstyrelsens 
naturopretnings projekt i Ekkodalen: 
 
Ekkodalens Moser. 
Et spændende foredrag om Almindingen, -før, nu og fremadrettet. 
 
Generalforsamlingen sluttede kl. 16.45.  
 
Referent: Ethly Bech 


